

Anschrift
Institut für Psychologie
RWTH Aachen
Jägerstraße 17-19
D-52066 Aachen

Homepage
http://www.psych.rwth-aachen.de/ifp-zentral/front_content.php?idcat=128

Prof. Dr. Will Spijkers
Tel.: 0241/80-93522
Fax.: 0241/80-92526
E-Mail: will.spijkers@psych.rwth-aachen.de

Dr. phil. Viktoria Arling
Tel.: 0241/80-93992
Fax.: 0241/80-92526
E-Mail: viktoria.arling@psych.rwth-aachen.de



RWTHAACHEN UNIVERSITY

Lehr- und Forschungsgebiet für
Berufliche Rehabilitation

Teaching and Research Area for
Vocational Rehabilitation



...einmalig in Deutschland

Wir beschäftigen uns mit einer Vielzahl von Themen der beruflichen Umschulung und Wiedereingliederung.

Forschung

Leistungsträger (z.B. Deutsche Rentenversicherung Bund, Bundesagentur für Arbeit, etc.) und Leistungserbringer (z.B. Berufsförderungswerke) der Beruflichen Rehabilitation arbeiten mit uns in vielfältigen Fragestellungen zusammen.

Aktuelle Forschungsprojekte:

- **RehaFuturReal** - Wissenschaftliche Evaluation der Beratungsprozesse in der Umsetzungsphase¹
- Konzeption, Durchführung und Evaluation eines **Anpassungstrainings für ältere Rehabilitanden** in Integrationsmaßnahmen²
- Lebensstiländerung und Verbesserung der subjektiven Erwerbstätigkeitsprognose bei Patienten mit Diabetes mellitus Typ II und Adipositas in der stationären Reha durch ein **Planungskompetenztraining (PKT) mit anschließender Nachsorge**³
- **ISCAS**: Evaluation der Entwicklung und Durchführung einer Konzeption zum Aufbau eines durch ehrenamtliche Mitarbeiter betriebenen Service-Centers zur Verbesserung der Teilhabe von sehgeschädigten Menschen am Arbeitsleben³
- Wissenschaftliche Evaluation des Modellprojekts „**Medizinisch-berufliche Rehabilitation seelisch beeinträchtigter Menschen in der novarea RPK**“³
- **IcoSiR**: Wissenschaftliche Evaluation des Modellprojektes „Integrationscoaching für Menschen mit Sehschädigung im Rheinland“⁴
- **FELBER**: ForschungsExpertise-Landschaft Beruflicher Rehabilitation²

Lehre

- Unsere Mitarbeiter/Innen halten eine Reihe von Lehrveranstaltungen für die Studierenden des Fachs Psychologie an der RWTH Aachen ab
- Betreuung von Bachelor-/ und Masterarbeiten zum Thema Berufliche Rehabilitation

¹ Förderer/ financial supporter: IfR Norderney

² Förderer/ financial supporter: DRV Bund

³ Förderer/ financial supporter: refonet

⁴ Förderer/ financial supporter: LVR – Landschaftsverband Rheinland

...unique in Germany

In our day-to-day work, we deal with a lot of different topics on vocational retraining and reintegration.

Research

We work together hand in hand with funding agencies (e.g. German Federal Pension Fund, Federal Employment Agency, etc.) and care providers (e.g. vocational promotion center) to offer suitable solutions.

Recent research projects:

- **RehaFuturReal** – scientific evaluation of consultation process during the implementation phase¹
- Concept, implementation and evaluation of an **adaptive training for elderly rehabilitants** in integration programs²
- Changing lifestyle and improving the subjective education prognosis of patients with diabetes mellitus type II and obesity during stationary rehabilitation with the help of a **planning competence training (PCT) followed up by an aftercare program**³
- **ISCAS**: Evaluation of development and implementation of a concept to establish a service center administrated by voluntary employees to improve the participation of visually impaired people on working life matters³
- Scientific evaluation of the project “**medical-vocational rehabilitation of mentally impaired people in the novarea RPK**”³
- **IcoSiR**: Scientific evaluation of the project “integrative coaching for visually impaired people in Rhineland”⁴
- **FELBER**: Research expertise landscape of vocational rehabilitation²

Teaching

- Our employees offer several lectures for the students of psychology on RWTH Aachen
- Supervision of Bachelor and Master thesis that focus on topics in vocational rehabilitation